
establir un nou govern de la 
General itat? 

D'establ i r un nou Govern 
no, perqué no va ser mai la idea 
d ' e n Tarradellas de fer un govern 
a l ' ex i l i . Era per mantenir certs 
contactes, per parlar sobre punts 
particulars de la polít ica del mo-
ment. 

Com i quan va tornar definitiva-
ment? 

Vaig tornar el 23 d octubre 
del 77, el mateix dia que arriba en 
Tarradellas. 

Llavors no estava com a col-labo-
rador, sino que ocupava algun 
càrrec, no? 

Després de la mort d ' e n 
Franco, quan ja veia una sortida, 
en Tarradellas va crear un organis-
me consult iu. Es publiquen alguns 
diaris oficiáis de la Generalitat, 
que no tenien massa valor legal, 
perqué era una cosa de fora, de 
'exi l i . En aquell moment m'ano-

mena delegat especial seu. Jo vine 
aquí com a delegat especial. A i xò 
un any abans d 'arribar a Catalunya 

Vénen a l 'any 77, però la prepa-
ració de la tornada deu ser de molt 
abans? 

Si, la preparació .de la tor-
nada s'activa mol t a partir del 75, 
és a dir amb la mort de Franco. 
Comencen a haver-hi alguns con-
tactes per part del govern de Ma-
drid amb en Tarradellas. 

Qui busca a qui? 
El primer contacte, vaja, 

el més important, va ser amb el 
General Casinello, que era un dels 
caps del servei d ' intel-ligència 
del Govern. L 'envíen a veure en 
Tarradellas I 'any 76, amb el Go-
vern de Suárez. 

Quan arriba aquí, s'instaura la 
Generalitat? 

Abans d'arr ibar, cap al mes 
de setembre, el But l le t i Oficial 
de I ' Estât ja publica el Decret 
que instaura la Generalitat. 

En Tarradellas no torna 
immediatament, perqué voila ob-
tenir més; hi havia certa lògica 
amb això. Tornem, com ja he di t , 
el 23 d'octubre del 77. 

Actualment, quin càrrec té vos-
tè? 

Actualment sóc diputat so-
cialista al Parlament de Cata-

lunya. 

El Sr. Tarradellas era d'Esquerra 
Republicana i vostè és diputat 
socialista ... 

Jo ingresso al Moviment 
Socialista cap a l ' a n y 68, movi-
ment que donará neixament més 
tard al part i t socialista. 

El Sr. Tarradellas no feia 
proselitisme. El que sí em va a-
consellar és que demanés exce-
déncia al part i t mentre estigués 
treballant per eli, i a ix í ho vaig fer. 
Durant dos anys que vaig estar a 
la Generalitat, em trobava en ex-
cedéncia concertada, del 77 fins 
a I'abril del 80. 

Llavors l 'any 80 vénen les elec-
cions i surt diputat? 

No, encara no. L ' a n y 80 
a les primeres eleccions autonò-
miques, quan guanyá Convergén-
cia, som alguns que d imi t im de la 
Generalitat. Aleshores vaig a tre-
ballar a la Diputació, com a di-
rector del Gavinet del President 
de la Diputació, que era en Mart í 
Jusmet. Aqu í hi treballo fins el 
84. 

I d ' aqu í al Parlament de Cata-
lunya? 

Vaig- estar a les Mistes de 
les eleccions del 86 i vaig sortir 
com a diputat? 

Com és que no intervé en la 
política municipal de La Roca? 

Dones perqué no conec La 
Roca, no hi he viscut prou. Con-
sidero que a un pöble se l 'ha de 
conéixer, s ' han de conéixer les 
famílies, etc. ... per poder-hi ac-
tuar, i jo amb aquesta base come-
tería molts errors. 

Ha seguit, però la trajectòria 
de La Roca? 

L ' h e seguida quan hi ha 
hagut moments álgics. Vaig co-
néixer I 'Alcalde Raimí., en Fran-
cese M est res, ... 

L ' ún i ca cosa que trobava 
es qué potser a La Roca no s'han 
aprof i tat prou les facilitats que 
podia donar-li I ' Administraciô. 
Es a dir, per exemple, a la Dipu-
tació, La Roca no demanava prou 
almenys quan jo hi era, quan 
s'hagués pogut demanar mol t més.' 
Ara bé, també s'ha de considerar 
que I ' Administraciô no hauria 
funcionat així , que les coses hau-
rien d'estar més planificades i eis 

pobles que necessitessin més, rebre 
més, potser són, els que vénen 
a demanar més. 

Actualment creu que també passa? 
Ara no ho sé, perqué jo ja 

no estic a I 'Administració. 

Qué ens podria dir de la seva re-
lació amb en Raimon Obiols? 

Es una relació mol t impor-
tant. Tenim una gran amistat; 
havingut vàries vegadas a La Roca, 
fins i to t en vida de Franco. 

Dins el seu paper com a diputat, 
a quin camp es dedica més? 

Treballo en les comissions 
d'agricultura, d' indùstr ia i sindica-
tures de greuges. 

... Molt variat, no? 
Sí, és bastant variat, però 

en les comissions ens hem de mul-
t ipl icar una mica, ja que es va aug-
mentar el nombre de diputats per 
comissió. Cada grup parlamentari 
en té un cert nombre. Nosaltres 
en som 8 per comissió, i som un 
grup de 41, aleshorps ens hem 
d 'estar en váries comissions. 

Quines altres activitats compartei-
xen el seu temps de diputat? 

On dedico més temps ac-
tualment és en un grup d 'op in ió 
que es diu Emprius. Es un nom 
que vol dir "terres del c o m ú " 
(les que no pertanyen a ningú), ' i 
el nom prové únicament perqué 
una de les primeres reunions, es 
va fer a una masia de l'alcalde de 
Lleida que es diu Emprius. 

Si deixes la política, a qué li agra-
darla dedicar-se? 

La polít ica és una cosa 
que un no pot deixar. Es una mi-
queta com el fumar; bé hi ha gent 
que deixa de fumar, també és cert. 
Però sempre pensarás alguna cosa 
i aquesta cosa bé l 'haurás d ' éx-
pressar d 'una manera o altra. 

Quins són els seus projectes? 
Bé, sóc una persona que 

no té massa projectes personals. 

Si un dia es retirés, vindria a viure 
a La Roca o es quedarla a Barce-
lona? 

Voldría viure a La Roca, 
sense retirar-me, però. 

Teresa Ametller 
Eva Bertrán 
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